
در ابتدا بفرماييد چطور به مذهب 
تشيع مشرف شديد؟

من اول دبيرستان بودم كه مستبصر شدم؛ 
البته اول عمويم بعد برادربزرگم س��پس 
عموي دومم شيعه شدند و به نوعي بستر 
تشيع در خانواده ما فراهم گرديده بود كه 
همه در شيعه ش��دن من اثر داشت؛ البته 
مطالعه كتاب هاي مختلف به خصوص كتاب 
المراجعات و مباحثه با شيعيان شناخت من 
را بيش��تر كرد. در حال حاض��ر هم داراي 
دكتري اديان ابراهيمي گرايش قرآن و اهل 
بيت هستم و در اين مسير مشغول فعاليت 

علمي و تحقيقاتي مي باشم. 
شناخت و نگاه مردم سودان درباره 

مذهب تشيع چگونه است؟
راستش مستقيم و غيرمستقيم به قدري 
درب��اره ش��يعيان نس��بت هاي ن��اروا و 
غيرمنصفانه زده مي شود كه اغلب شناختي 
ناقص و غلط دارند و تصور مي كنند شيعيان 
افرادي دروغگو و جاهل هستند كه از دين 
اس��ام بيرون رفته اند براي همين حاضر 

نمي شوند با آنها مرتبط باشند.
با اين وجود چه چيز تشيع شما 
را بيشتر تحت تأثير قرار داد تا به 

تشيع بگرويد؟
هميشه حس كنجكاوي نسبت به مسائل 
داش��ته ام براي همين ه��م روايت پيامبر 
اسام )ص( كه مي فرمايد پس از من 12 
پيشوا خواهد بود برايم قابل توجه بود زيرا 
مي ديدم اي��ن روايت نبي اك��رم درتمام 
منابع اهل س��نت هم وجود دارد، اما يك 
نفرهم در طول 14 قرن پيدا نش��د تا يك 
تفسير منطقي بر اساس روايت ارائه دهد 
و تطبيق كند. همواره سؤالي كه در ذهن 
داشتم اين بود كه اگر امرا خليفه باشند ما 
چهارخليفه داريم اما ماكي كه براساس 
آن بتوانيم حديث پيامبر را توجيه كنيم 
نيست. ما خافت هاي فاسد هم داشتيم كه 
با هم مي جنگيدند و همديگر را مي كشتند 
براي همين سؤال داشتم و قانع نمي شدم 
در حالي  كه اگر از يك كودك شيعه سؤال 
مي كرديم به سادگي امامان معصوم را نام 
مي برد؛ اماماني كه ن��ه تنها با هم رقيب يا 
دشمن نبودند، بلكه همديگر را هم تصديق 

و تأييد مي كردند.
با توج�ه به اي�ن مس�ئله براي 
آگاه كردن مردم وظايف ش�ما 

سنگين تر است؟
بله، البته اين را هم بگويم مردم اطاعي 
ندارند يا شناختش��ان كافي نيست، اگر 
متوجه شوند حتماً مي پذيرند آنها هيچ 
دشمني با اهل بيت ندارند ما بايد سيره و 
منش اهل بيت را برايشان باز كنيم و ارائه 
دهيم تا اين گوهرهاي ناب را بشناسند؛ 
بنابراين مقص��ر اول ما هس��تيم.  نبايد 
انتظار داشته باش��يم افرادي كه از اهل 
بيت دور بودن��د بيايند و آنه��ا را به طور 
حقيقي معرف��ي كنند م��ا و حوزه هاي 
علمي��ه در اين رابطه خيل��ي بايد تاش 

كنيم تا مردم را متوجه سازيم.

در سودان فرقه ضاله وهابيت تا چه 
اندازه مجال فعاليت تبليغي دارند؟

آنها به دليل حمايت ه��اي مالي و معنوي 
عربستان و دولت سودان خيلي فضاي كار 
دارند. ده ها سايت و نمايشگاه و انجمن هاي 
تبليغي راه انداخته اند و 4 هزار مسجد دارند 
كه اگر در هر مسجد يكي دو نفر مبلغ هم 
باش��د خودش آمار بالايي است و كارهاي 

خدماتي زيادي انجام مي دهند.
پس در جذب مردم موفق هستند؟

خوشبختانه نه. چون آنها خشونت دارند 
يعني هركس كه وهابي نباش��د را كافر و 
مشرك مي دانند. در ارائه عقايدشان بسيار 
تند و افراطي هستند براي همين مردم از 
آنها بيزارند و قبولشان نمي كنند به خصوص 
بعد از حمات داعشي ها به سوريه و عراق 
و كشتارهايي كه داشته اند اين گريز مردم 
از آنها بيشتر شده است، ولي درهرحال آنها 

فعاليت خود را دارند. 
تاكنون براي شيعيان مشكلي 

ايجاد كرده اند؟
به آن ص��ورت نه ول��ي در كل ب��ه دليل 
حمايت هايي كه مي شوند آزادند و دستشان 

باز است.
شيعيان سودان رسانه اي هم در 

دست دارند؟
آنها هيچ رس��انه اي ندارند. ما حتي اجازه 
ورود كتاب هاي شيعه را هم به كشور نداريم 
فقط يك حسينيه در خارطوم بود كه آن را 
هم دولت تعطيل كرد؛ البته اين را هم بگويم 
دولت قباً به اين شدت مخالفت نداشت 
ولي الان كه عربستان در كشورهاي منطقه 
خاورميانه شكست خورده گويا نمي خواهد 
حالا در سودان هم جايگاهي نداشته باشد و 
دولت هم تابع آنهاست. گفته  ما به هيچ وجه 
نمي پذيريم فعاليتي كه منجربه تشكيل 
گروهايي مثل حزب الله لبنان باشد و تحويل 
گرفتن هرگونه منابع مالي از بيگانه ممنوع 

است البته تنها شيعيان.

شما به عنوان مبلغ شيعه شرايط 
سختي را بايد داشته باشيد؟

بله مشكات زيادي وجود دارد ولي مي توان 
به اين خاطر كار تبليغ اسام را دنبال كرد. 
من سه بار دستگير شدم يك باربه دليل تشيع 
و بعد از آن تصور كردند فعاليت سياس��ي 

داشته ام و بازجويي دو - سه ساعته شدم. 
با توجه به اي�ن اوضاع، گرايش 
مردم سودان به كدام سو است؟

اين يك اصل است كه هرچه فشارها بيشتر 
بشود كنجكاوي و گرايش بيشتر مي شود. 
در سودان هم هرچه دولت فشارهاي خود را 
نسبت به تشيع بيشتر مي كند متقاباً مردم 
نسبت به وضعيت حاكم و اين محدوديت ها 
كنجكاوتر مي گردند؛ بنابراين آنها ناخواسته 
به نفع م��ا عمل كرده و خودش��ان تبليغ 
ما را مي كنند. البته وج��ود كتاب و منابع 
مطالعاتي اهميت زيادي دارد، زيرا شناخت 
و معرفت انسان را عمق مي بخشد ولي نبايد 
از فضاي رسانه هاي مجازي هم غافل ماند 
كه مي تواند اثرگذار باش��د. رسانه ها تنها 
سؤال در ذهن ايجاد مي كند ولي كتاب آن 

را عميق پاسخ مي دهد.
خود ش�ما با وجود اين شرايط 
وقتي شيعه شديد خانواده نگران 

نشدند تا مانع شوند؟
اول مخالفت هاي زيادي شد ولي به لطف 
خدا و عنايت اهل بيت و ام��ام زمان)عج( 
كم كم موافقت كردند. همسرم هم شيعه 

شد و با هم ازدواج كرديم.
نگاه مردم سودان به ايران چگونه 

است؟
بحث ايستادگي و مقاومت ايراني ها را در 
برابر ظلم و س��تم همه سوداني ها دوست 
دارند. آنها سيد حسن نصرالله را به عنوان 
نماد مقابله با ظلم و ستم قبول دارند كه در 
سخنراني هايشان به دليل عربي بودن پيام 
جمهوري اسامي را بهتر دنبال مي كنند. 
امام خميني و امام خامنه اي و احمدي نژاد 

را مظهر ايس��تادگي، س��ادگي و تواضع 
مي دانند و براي آنان قابل احترام هستند. 
آنها را قهرمان مي دانند و هميشه عامت 

اوكي را با نام ايران مي آورند. 
پس وقتي ش�ما براي تحصيل 
به ايران آمديد خيلي ها نگران 

شدند؟
البته آن زمان ديگر خانواده قبول كرده بودند 
و بستر تشيع فضاي خانواده ما كمي فراهم 
شده بود حتي با وجود فشارها و سختي هايي 
كه نسبت به شيعيان در سودان است آنها 
متوجه ش��دند كه اي��ران امن تر اس��ت و 
خيالش��ان هم راحت بود، ولي جو بدبيني 
مردم نسبت به ايران كم و بيش وجود دارد 
و آن هم به دليل همين موج ايران هراسي 
رسانه هاي غربي است مثاً يكي از طاب 
مي گفت وقتي در فرودگاه بودم تا به ايران 
بيايم يكي از من پرس��يد به كجا مي روي 
گفتم ايران. با تعجب پرسيد چرا ايران همه 
جاي دنيا هس��ت؟ اين ترس از ايران بين 
مردم به دليل رسانه هاست كه ايران را ناامن 
مي دانند ولي بايد قبول كنند ايران كشوري 

پيشرفته در عرصه هاي مختلف است. 
خاطره اي هم از ايران داريد؟

بعد از فتنه 88 درايران با يكي از اس��تادان 
برجسته اهل سنت صحبت مي كردم چون 
مي دانس��ت من ايران مي آيم گفت آمدم 
بگويم ايران تنها رژيمي است كه حاكمانش 
صددرصد دنبال قدرت نبوده اند. امام خميني 
و امام خامنه اي هر دو ساده زيست هستند 
كه هرگز به دنبال مال اندوزي و كسب قدرت 
و منافع شخصي نبوده اند تنها الگو و مرجعي 
كه داريم ايران است به ايراني ها بگوييد اين 
الگو و تصوير متعالي را خراب و خدشه دار 
نكنند. تو رو خدا نگذاريد ما نااميد ش��ويم 
كه تنها رژيم اسامي و انقابي مطلوب را 
از دست ندهيم تا ما هم بتوانيم بگوييم يك 
چيز داريم. با هم ب��ه خاطر دنيا نجنگند و 

تصوير قشنگ ما را خراب نكنند.
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مردم ما ايستادگي و مقاومت ايراني ها را دوست دارند
نوشيعه اي از كشور سودان:

   مسعود دانش منش
پيش از ظهر جمعه همزمان با عيد س�عيد 
غدير خم، با همكاري جمعي از ارادتمندان 
آقا اميرالمؤمنين )ع( و با حضور پرشور مردم 
نماز مس�تحبي عيد غدير خم در مس�جد 
غدير تهران اقامه ش�د. قب�ل از اقامه نماز 
نيز مراسم جشن و خطبه خواني برقرار بود. 

    
ام��ام جماعت مس��جد غديرخم گف��ت: تمام 
مش��كات و ناهنجاري هاي جوامع بش��ري با 
احياي ارزش هاي الهي حل مي شود و اگر غدير 

احيا شود ريشه فساد از جوامع كنده مي شود. 
آيت الله س��يد جال مجد هاش��مي ب��ا بيان 
اين مطلب اظه��ار كرد: غدي��ر مجموعه اي از 
ارزش هاي بي نهايت الهي اس��ت كه بايد ابعاد 
گوناگون آن بررسي، تجزيه و تحليل شده و به 
مردم ارائه شود و اين وظيفه سنگيني است كه 

بر دوش همگان است. 
وي با بيان اينكه تمام ارزش هاي الهي در غدير 
خاصه ش��ده اس��ت، گفت: غدير روز اتصال و 
ارتباط جامعه با خداس��ت و ما شيعيان به اين 
حقيقت رسيده ايم.  مجد هاشمي با بيان اينكه 
ش��رط قبولي رس��الت همه انبيا مسئله غدير 
اس��ت، تصريح كرد: غدير رسالت پيامبر اسام 
را تمام مي كند و وقتي رسالت پيامبر كامل شد 
رسالت ديگر پيامبران كامل مي شود.  وي افزود: 
همچنين اگر غدير احيا شود مسئله مهدويت 
حل مي شود و شرط ظهور امام زمان)عج( آماده 
شدن زمينه است كه محتواي غدير آن زمينه را 
فراهم مي كند.  وي تأكيد كرد: اگر غدير نداشته 
باش��يم عاش��ورا، مهدويت و ظهور و اسام نيز 
نداريم.  امام جماعت مسجد غدير كه نماز عيد 
غديرخم به امامت وي در اين مسجد اقامه شد، 
بر ترويج فرهنگ غدير و اقامه نماز غدير از سوي 
همگان مخصوصا رسانه ها تأكيد كرد.  آيت الله 
مجد هاش��مي با تأكيد بر لزوم آشنايي مردم با 
حقيقت واقعه غدير گفت: برپايي نماز عيد، بعُد 
عبادي غدير است و همچنين شناخت وظيفه ما 
نسبت به دستورات غدير، بعُد معرفتي آن است، 
اما پيش از اينها مردم بايد ب��ا واقعيت تاريخي 
غدير و خطبه غديريه كه در حقيقت اتمام حجت 
رسول الله با امت اسام است آشنا شوند كه در اين 
رابطه نيز ما در مسجد غدير هر ساله برنامه قرائت 
خطبه را داشته ايم و حتي چندين نفر در اينجا 
اين خطبه ارزشمند را حفظ كرده اند.  وي با بيان 
دستور رسول گرامي اسام مبني بر اينكه خبر 
غديرخم را شاهدان به غايبان و پدران به فرزندان 
تا روز قيامت برسانند، تصريح كرد: اين وظيفه 
بر گردن همه ما سنگيني مي كند و غفلت از آن 

گناهي نابخشودني است. 
   ارزش نماز عيد غدير

ب��راي روز عي��د غدير اقام��ه دو ركع��ت نماز 
مستحبي بسيار س��فارش شده اس��ت و اين 
نماز آثار و بركات بسياري به همراه دارد.  نماز 
عيد غدير آنقدر بين نمازهاي مستحب ارزش 
و اهميت دارد كه امام ص��ادق)ع( در حديثي 
 فرموده اند: »هر كس در روز عيد غدير قبل از 
ظهر به قصد ش��كرگزاري خدا دو ركعت نماز 
بگزارد و در هر ركعت بع��د از حمد، 10 مرتبه 
سوره توحيد و قدر و آية الكرسي را بخواند نزد 
خدا برايش 100 هزار ح��ج و 100 هزار عمره 
محسوب مي ش��ود و هر حاجتي از حوائج دنيا 
و آخرت را از خدا درخواس��ت كند به آساني و 
با عافيت به او عنايت خواهد شد.« آثار پربركت 
نماز عيد غدير آنقدر هست كه در روايتي از شيخ 
مفيد آمده: »اگر نماز و دعا در روز عيد غدير از او 

فوت شد، قضاي آن را به جا آورد.«
   چرا خواندن نماز عيد غدير مهم است؟

چند دليل براي اقامه نماز غدير وجود دارد؛ اول 
اينكه اجراي سنتي است كه پيامبر)ص( انجام 
داده اند. شيخ مفيد محكم ترين و مهم ترين دليل 
درباره جماعت خواندن نماز عيد غدير را عمل 
به سنت نبي مكرم اس��ام مي داند و مي گويد: 
» در اين روز با اقامه دو ركعت نماز به جماعت 

و اقتدا به پيامبر)ص( س��نت جاري مي شود و 
رفتار و عمل به سنت پيامبر)ص( در ميان امت 

رواج مي يابد.«
ش��يخ مفيد در كتاب »المقنعه« نيز  نوش��ته: 
اه  »پيامبر اكرم)ص( مردم را به »ينادي باِلصَّ
جامِعَه« دعوت مي كند. س��پس براي اجتماع 
م��ردم صبر مي كن��د و آن��گاه نم��از جماعت 
مي خواند. براساس همين س��نت است كه به 
اقامه نماز جماعت در روز عيد غدير توصيه شده 
چراكه آن حضرت نشان داد اگر مي خواست نماز 
فرادي بخواند، نيازي نبود منتظر مردم بماند. 
او منتظر مي ش��ود افرادي ك��ه جلوتر رفته اند 
برگردند و كساني كه عقب مانده اند هم برسند و 

بعد دو ركعت نماز مي خواند.«
   شكر بر نعمت اكمال دين

دومين دليل براي خواندن نماز غدير شكرگزاري 
است. امام صادق)ع( فرمود: »هجدهم ذي الحجه 
بزرگ ترين عيد خداست. خورشيد بر روزي برتر 
از آن نتابيد و آن روزي است كه خدا دينش را بر 
خايق كامل و نعمتش را بر آن��ان تمام گردانيد 
و اس��ام را به عنوان دين آنها پسنديد. خدا هيچ 
پيامبري را مبع��وث نكرده مگر آنكه جانش��ين 
خوي��ش را در چنين روزي انتخ��اب كرده. پس 
شيعيان ما بايد به ياد خدا و شكرگزار او باشند كه 
بر آنان منت نهاد و معرفت چنين روزي را به آنها 
اختصاص داد چرا كه بقيه مردم از آن بي بهره اند.«

   نحوه اقامه نماز عيد غدير
اما نماز روز عيد غدير مانند نماز صبح دو ركعت 
است به اين صورت كه نيم ساعت قبل از ظهر، 
دو ركعت نم��از بخواند و در ه��ر ركعت بعد از 
حمد، س��وره هاي توحيد، قدر و آيه الكرس��ي 
10 بار خوانده ش��ود. در كتاب هاي »الغدير« و 
»المراقبات« درباره اقامه نماز غدير در مسجد 

هم سفارش شده است. 
  رسانه ها نماز عيد غدير را انعكاس دهند

حجت الاسام والمسلمين مشكوري درباره اقامه 
پرشكوه نماز عيد غدير گفت: از همه خواسته ايم 
روز جمعه كه مصادف با عيد غدير اس��ت براي 
ترويج فرهنگ غدير، نماز اين عيد را بخوانند.  
مدير كانون خورشيد، كه از بانيان برپايي نماز 
عيد در مس��جد غدير تهران بود، با اش��اره به 
فعاليت هاي ديني و تبليغي كانون خورش��يد 
گفت: از س��ال 91 تصميم گرفتي��م اولاً براي 
ترويج معارف غدير و ثانياً به خاطر فرمايش رهبر 
انقاب اقدامي پژوهشي براي كتاب عامه اميني 
و معارف غدير انجام دهيم. از سال 91 تا به امروز 
معاونت پژوهشي كانون خورش��يد را موظف 
كرديم كتاب الغدير را مطالعه كند. حاصل آن 
11 هزار فيش رسانه اي بود. با اين رويكرد كتاب 
را فيش ب��رداري كرديم. لاجرم كت��اب الغدير 
امروزه در قالب اين فيش ها در سايت اكمال در 
دسترس است.  مشكوري با بيان اين كه سايت 
اكمال به دنبال رفع مهجوري��ت كتاب الغدير 
بود افزود: قصد داريم فيش هاي رسانه اي مان 
را به زبان هاي مختلف دنيا ترجمه كنيم كه به 
ترتيب زبان هاي عربي، اردو، انگليسي، فرانسه و 

اسپانيايي مدنظرمان است. 
حجت الاسام والمسلمين مش��كوري از همه 
رسانه ها درخواست كرد كه نماز جماعت عيد 
غدير را پوشش خبري دهند تا اين نماز نهادينه 
ش��ود.  وي اظهارداش��ت: بعد فرهنگي كانون 
خورشيد پيرامون پنج بحث فرهنگي مهجور 
و مغفول غديري است. در طول پنج سال عمر 
كانون خورشيد، در صدد احياي پنج فرهنگ 
غديري هستيم. اولين محور نماز جماعت عيد 
غدير است. به ازاي هر فرهنگ غديري طي سال 
مجل��ه اي را با همان محتوا منتش��ر مي كنيم. 
پيرامون نماز جماعت دو مجله  منتشر كرديم و 
مستندات فقهي و روايي اين نماز را جمع كرديم 
كه امسال تبديل به كتابي هم شده است و عما 
بحث نماز جماعت عيد غدير خم را در كش��ور 
مطرح كرديم.  به گفته وي در سال 92، 3 هزار 
نماز و سال گذشته 7 هزار نماز در محل اجتماع 

مؤمنين برگزار شد.

انيميشن س�ينمايي »ش�اهزاده روم«، در 
روايت«،   پنجاه ونهمين جلس�ه »س�ينما 
ش�د.  خواه�د  بررس�ي  و  اك�ران 
شاهزاده روم، كه تا چندي ديگر در سينماهاي 
كشور اكران عمومي مي شود، اثري پويانمايي 
درباره تاريخ اسام اس��ت و به داستان ولادت 
حضرت قائم )عج( مي پردازد.  به گزارش فارس، 
اين انيميشن ايراني كه با مشاركت بين المللي 
توليد شده س��ال گذشته در جش��نواره فجر 
حضوري موفق داش��ت و بع��د از آن در چند 

كش��ور منطقه اكران گرديد. »شاهزاده روم« 
به كارگرداني هادي محمديان و تهيه كنندگي 
حامد جعفري، تا چندي ديگر در سينماهاي 
كش��ور اكران عموم��ي خواهد داش��ت. اين 
انيميشن در جلسه اين هفته »سينما روايت« با 
حضور عوامل فيلم اكران و نقد و بررسي خواهد 
شد. پنجاه و نهمين جلس��ه »سينما روايت« 
امروز يك ش��نبه 12 مهر رأس ساعت 17 در 
مجتمع فرهنگي اسوه واقع در خيابان انقاب 

اسامي نبش بهار جنوبي برگزار خواهد شد. 

چرا خواندن نماز عيد غدير مهم است؟
به بهانه اقامه پرشكوه نماز عيد در مسجد غدير تهران

»شاهزاده روم« در »سينما روايت« به نمايش در مي آيد

88498436سرويس فرهنگي

مدي�ركل مي�راث فرهنگي، صنايع دس�تي و 
گردش�گري اس�تان اصفهان گفت: در دولت 
تدبير و اميد همزمان با پيشرفت در ديپلماسي 
سياسي، حوزه ديپلماسي فرهنگي نيز پيشرفت 
كرده و پس از 50 س�ال اصفه�ان را به عنوان 
ش�هر صنايع دس�تي جهان معرف�ي كرديم. 
به گزارش ايسنا، فريدون الهياري در مراسم ثبت 
اصفهان به  عنوان ش��هر جهاني صنايع دس��تي 
اظهار كرد: در چهار دوره اي كه اصفهان پايتخت 
بوده، تأثيرات جهاني فراواني بر ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري جهان گذاشته است. 
اين شهر در سال 2006 پايتخت فرهنگي جهان 
اسام ش��ده اس��ت. امروز نيز اصفهان پايتخت 
فرهنگ و تمدن ايران اسامي است و اينها همه 
گواه بر اين اس��ت كه مردم اين سرزمين در خلق 
و آفرينش عص��اره هنري بكر هم��واره در جهان 
پيش��قدم بوده اند.  وي افزود: امروز خوش��حاليم 
كه اصفهان با اين سابقه ش��اهد رويدادي بزرگ 
به عنوان ثبت جهاني شهر اصفهان با عنوان پايتخت 
صنايع دستي اس��ت.  مديركل ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري استان اصفهان با بيان 
اينكه شوراي صنايع دستي جهان 50 سال پيش 
تشكيل شد، گفت: افتخار مي كنيم كه اصفهان در 
دولت تدبير و اميد در حوزه ديپلماسي فرهنگي 
پيشرفت كرده و پس از 50سال دو شهر ايران را 
يكي اصفهان به عنوان شهر جهاني صنايع دستي 
و ديگري تبريز را به عن��وان پايتخت بافت فرش 
جهان ثبت كرده اند.  الهياري با بيان اينكه اصفهان 
به  عنواني جهاني دس��ت يافت كه شايس��ته آن 
بود، اظهار كرد: 396 صنعت دس��تي و يك سوم 
صنايع دس��تي مش��هور جهان در اصفهان وجود 
دارد و متعلق به هنرمندان اين شهر است.  وي با 
اشاره به اينكه امروز شاهد آن هستيم كه اصفهان 
شايسته ترين عنوان صنايع دستي جهان را دريافت 
كرده اس��ت، خاطرنش��ان كرد: اين اتفاق نشان 
مي دهد كه هنرمندان اصفهاني سال هاس��ت با 
آنچه در داخل كشور وجود دارد، زيباترين صنعت 

جهان را رقم زده اند. 

 يك سوم صنايع دستي 
مشهور جهان در اصفهان

مديرعامل كانون پرورش فكري:

 ستاد ويژه »دارا و سارا « 
تشكيل مي شود

 مديرعامل كانون پرورش فكري از راه اندازي 
س�تاد ويژه دارا و س�ارا خبر داد و گفت: قرار 
اس�ت ش�خصيت دارا و س�ارا به يك جريان 
فرهنگي تبديل ش�وند و فيل�م، پويانمايي و 
مجموعه تلويزيوني بر اساسشان شكل بگيرد. 
عليرضا حاجيان زاده از راه اندازي ستاد ويژه دارا و 
سارا خبر داد و گفت: تبديل شخصيت دارا و سارا 
به يك جريان فرهنگ��ي از مطالبات مقام معظم 
رهبري است و بر اين اساس ما كارگروه و ستادي 
تشكيل داده ايم تا به بررسي همه جانبه اين طرح 
بپردازد و عاوه بر عروس��ك، فيل��م، پويانمايي، 
مجموعه تلويزيون��ي و بازي رايانه اي بس��ازد تا 
هم دو شخصيت دارا و س��ارا و هم سبك زندگي 

ايراني- اسامي معرفي شوند. 
پيش از اي��ن قرار ب��ود در قالب ب��ازي رايانه  اي 
»ايران شناسي«، دارا و سارا به نقاط مختلف ايران 
سفر كنند و با آداب و رسوم، موسيقي، غذا و طرز 
لباس پوش��يدن مردم هر منطقه آشنا شوند. در 
اين بازي، بچه ها هم با دارا و سارا سفر مي كردند 
و شهرها و اس��تان هاي مختلف س��رزمين خود 
را مي ش��ناختند. اما اين بازي رايانه اي به گفته 

مديرعامل كانون، هنوز توليد نشده است. 
حاجي��ان زاده پيش از اي��ن ني��ز در گفت وگو با 
خبرنگار مهر، با اش��اره به اين كه ما عروسك ساز 
نيستيم و تنها كار تجاري انجام نمي دهيم گفته 
بود: عروسك سازي يك كار تجاري است ما بايد 
در كنار ساخت عروسك، يك كار فرهنگي انجام 
دهيم و با نوع پوشش عروسك ها، نوشتن رمان، 
قصه و حتي س��اخت فيلم و پويانمايي براساس 
شخصيت هاي »دارا و سارا« سبك زندگي خود 

را ترويج كنيم. 
به گفته مديرعامل كانون پرورش فكري كودكان 
و نوجوانان، قرار است خانواده »دارا و سارا« شكل 
بگيرد و ما بچه هاي خود را در قالب بازي رايانه اي 
و قص��ه و فيلم كه براس��اس اين دو ش��خصيت 
عروسكي نوشته و ساخته شده اند با سبك زندگي 
ايراني- اسامي آشنا كنيم. اميد كه فيلم، بازي و 
پويانمايي كه براساس دارا و سارا ساخته مي شود 

بتواند بچه ها را جذب كند. 

   سپيده آماده
»گري فريدمن« استاد اس�تراليايي تئاتر كودك و 
نوج�وان از جمله مهمانان بخش بين الملل بيس�ت 
و دومين جش�نواره تئاتر كودك و نوجوان اس�ت 
ك�ه ب�راي برگ�زاري كارگاه در اي�ن دوره حض�ور 
پي�دا كرده اس�ت. گفت وگوي�ي با اي�ن كارگردان 
تئات�ري اس�تراليايي داش�ته ايم ت�ا از حضورش 
در اي�ران و جش�نواره تئات�ر ك�ودك بپرس�يم.

    
آقاي فريدمن! چه ش�د كه براي حضور در 
بيس�ت و دومين جش�نواره تئاتر كودك و 

نوجوان به ايران آمديد؟
خيلي سال است كه با هنرمندان تئاتري ايران در ارتباط 
بوده ام و در تمام اين س��ال ها هم تمايل داشتم كه اين 
جش��نواره را پيدا كنم اما متأسفانه اين فرصت محقق 
نشد تا نوامبر سال گذش��ته با يكي از دوستان هنرمند 
ايراني ام ماقات كردم و ايشان از من براي حضور در اين 

جشنواره دعوت كردند و من پذيرفتم. 
كارگاهي كه در اين دوره از جشنواره براي 
هنرمندان تئاتر ايراني برگزار مي كنيد در 
چه موضعي است و به چه مس�ائلي در اين 

ورك شاپ مي پردازيد؟
عروس��ك  گرداني حوزه تخصصي من در تئاتر است و 
من 40 سال در اين حوزه فعاليت كرده ام و در سال هاي 

گذشته بيشتر به تدريس پرداختم. در اين ورك شاپ 
من به تمام هنرجوها مي آموزم كه چگونه مي توانند از 
هر دو نيمكره مغزشان به صورت همزمان بهره ببرند تا 
بتوانند ترس هايشان را كنار بگذارند و بتوانند ارتباطي 
تأثير گذارتر را تجربه كنند. من براي اين ورك شاپ از 
روش كاغذ استفاده مي كنم و از هنرجوها مي خواهم كه 
از  ترس هايش��ان فاصله بگيرند. اين كاغذها مي توانند 
قالب عروسك يا ماسك را به خود بگيرند. ورك شاپ ما 
بدون كام است و با محوريت موسيقي اتفاق مي افتد. ما 
در ابتدا به هنرجوها ياد مي دهيم كه چگونه مي شود به 
يك عروسك شخصيت و روح داد تا مردم بتوانند دركش 
كنند و پس از آن به دنبال داستان واقعي زندگي هايشان 
مي رويم. معمولاً براي كارگاه هاي آموزشي طولاني تر 
اين طرحم را اج��را مي كنم كه يك نفر يك داس��تان 
ش��خصي از خودش را تعري��ف مي كند و چن��د نفر از 

ميان جمع را انتخاب مي كند يك��ي به عنوان مادرش 
يكي پدرش و س��اير اعضاي خان��واده اش و دوباره اين 
داستان را اجرا مي كنند، اما اين اجرا بدون حرف زدن 
و تنها با محوريت موسيقي است. اين روش مي تواند به 
گونه اي كاركرد درماني هم داشته باشد كه افراد زندگي 
خودشان را از زاويه ش��خص ديگري نديده اند و اينكه 
نمايشي در خصوص زندگي خودشان برايشان اجرا شود 

مي تواند خاصيت درماني هم داشته باشد. 
تصوري كه از ايرانيان و هنرمندان تئاتري 

داريد چگونه است؟
به نظر من ايراني ها مهمان نوازترين مردم دنيا هستند، 
خيلي خوشحالم كه اين فرصت را داشتم كه به ايران سفر 
كنم و خيلي مشتاقم كه ساير شهرهاي ايران را هم ببينم. 
چقدر از ايراني ها و هنرمندان ايراني پيش از 

اين شناخت داشتيد؟
متأس��فانه برخي از كش��ورها مانند امري��كا عليه ايران 
جوسازي رسانه اي مي كنند و باعث مي شوند تصور مردم 
جهان نسبت به ايران با واقعيت هماهنگ نباشد. به همين 
دليل زماني كه من به دوستان گفتم قرار است به ايران 
بروم گفتند كه خيلي خطرناك است. برخي فكر مي كنند 
كه وضعيت ايران مانند عراق است در حالي كه اصاً به اين 
صورت نيست و ايران پر از آدم هاي مهربان و مهمان نواز 
است. به نظر من تئاتر راه خوبي است كه باعث مي شود، 

پلي براي ارتباط نزديك تر مردم جهان به هم بسازيم.

ايراني ها مهمان نواز ترين مردم دنيا هستند
تئاتر پلي براي نزديكي مردم دنيا است

   معصومه طاهري
شايد اگر ماجراي سقيفه اتفاق نمي افتاد امروز همه دنيا شيعه شده بودند و تحت لواي 
حكومت ائمه اطهار زندگي مي كردند. اين را چندي پيش يكي از دانشمندان انگليسي به 
صراحت عنوان كرده، اما تاريخ تشيع بعد از رحلت پيامبر تاريخي پر فراز و نشيب بوده 
است؛ تاريخي كه گاه ترس حكام از قدرت بي رقيب اين آيين غرق در خون و وحشت بوده 

اما همواره به اتكاي فرامين اهل بيت با موج شيفتگان و شيعه شدگان در سراسر جهان رو به 
روست. اين موج البته پس از انقلاب اسلامي و حضور پربركت امام خميني)ره( جاني دوباره 
گرفته و جهاني را حيران خود نموده است. در همين راستا با همكاري انجمن اسلامي شهيد 
ادواردو آنيلي با رهيافته اي از كشور سودان گفت وگو داشتيم. دكتر محمد احمد زاكي فرزند 
سيد عثمان زاكي از كشور سودان است كه در منطقه اي نزديك خارطوم بزرگ شده است. 

تزئيني است


